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【Upcoming Event - Winter Expedition 2015 】

Are the pictures above imprinted in your mind? Would you like to 
join us to create your unique moment with the students? Don’t miss 
out on our Winter Expedition 2015!
Click https://goo.gl/KwNBBP and apply for Winter Expedition 2015. 

夏令營是小組今年和貴州大學合辦的義教活動。經過三個多月的準備，小組兩名幹事於七月下旬與二十
多名夏令營參加者和貴州大學的同學前往貴州省普定縣西北小學進行約兩星期的義教。參加者除了給學
生準備學術上的教材外，還有各種舒展身心的活動如健身舞，亦舉辦了運動會和學生一起進行運動競
賽。十多天的相處，參加者和學生已經建立了深厚的感情，離別當天，大家都依依不捨 … …

Co-organized by Guizhou University and our association, Summer Camp is a new voluntary teaching project. After 
three months of preparation, two of our executive committee members, followed by our HKU fellows, have been to 
Puding County in Guizhou Province in July. Teaming up with students from Guizhou University, we prepared materi-
als not merely for academic subjects but also for one’s mental growth. As such, we practised fitness dance with the 
students, and held a Sports Day for them. Strong friendships were built and it was really hard to say good-bye.

怎麼去擁有一道彩虹    
 怎麼去擁抱夏天的風

「 若說支教帶給我的改變，就是讓我的心變得柔軟許
多。我覺得我已不會為什麼而感動，然而支教時處處都
是感動。」

——貴州大學志願者 陳斯雨

「——姐姐你一定要回來看我。    ——好。
我沒有開玩笑。我不是隨便承諾。我會回去見你呀。因
為我現在就已經開始想念你們啦... 」

——中國教育小組幹事 張琪 

「也許，這個夏天，我得到的比這些孩子們多更多。他
們的笑容，是我收到最好的禮物。我們一起擁有的感動
過這片藍天，今年夏天，你在，我就在。」
                                    ——香港大學志願者 范毓芸

“ If you ask me how this summer camp made me change, i would 
say i became fonder. In fact, I was touched by every moment, 
every piece of this summer camp . “ 
                                                                                                                                                      

                             ——Participant from Guizhou University
 Chen Si Yu 

“ Remember to be back .  
 Sure . 
The above is the conversation I had with a student on our last day , 
in fact I am not kidding. I will take this promise seriously because I 
have missed them already … … “ 
                                                                                     

——CEA Exco      Zhang Qi

“ This summer, I think I got much more than I have expected. Smiling 
faces of those children are the best gifts I have ever received. This 
summer, I have embraced the moment with the children.“  
                                                                                          

——Participant from HKU 
                                                                                                            

Sandy Fan 

夏令營 2015

Summer Camp 2015

參加者感想 Words from Participants
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今年七月十六日到七月三十日，小組十一位幹事親身前往貴州
省貴定縣及劍河縣，開展了為期十五天的家訪考察工作。通

過家訪，我們不僅給學生們帶去了關懷，並且了解了申請學生的
家庭情況，確定了今年資助的高中學生名單。同時我們亦對新資
助點劍河縣的情況進行了實地考察，對劍河縣農村縣城發展情況
有了更深的了解。

這次考察團，我們去到劍河縣三個鄉鎮－久仰鄉、磻溪鎮和南寨
鄉，完成了對47名學生的家訪工作。在綜合考慮學生家庭以及學
生情況之後，我們選出了28名新資助的學生。在家訪過程中，我
們與學生相互熟識，建立了深厚的友誼，我們也會在將來與學生
保持聯絡，給予學生更多的關懷與鼓勵。確定了所有資助學生名
單之後，小組回到三個鄉鎮召集所有資助學生，與他們簽協議，
一起聊天及玩遊戲。短短一上午的時間，我們能夠了解到學生之
前沒有展露出來的一面，更加深了我們之間的友誼。

雖然轉換了資助點，但是舊資助點貴定縣正在資助的學生小組仍
然不會停止對他們的資助。為了更加瞭解和關心這些學生的學習
生活狀況，我們回到貴定縣回訪了13名往年資助的學生。這些學
生們雖然家庭貧困，但是他們也擁有自己的夢想，並在努力為實
現夢想而耕耘。我們和他們談心，分享我們當年的經驗，無拘無
束地談我們各自的夢想。回訪期間，我們還與合作的兩所高中老
師共進晚餐，交流學生在校學習生活情況，以及對老師們長期以
來的配合表達我們的感激之情。

行程之餘，我們又去到了貴州省另外一所非政府組織－貴州民間
助學促進會的辦公室，雙方各自介紹了自己組織所開展的活動，
並交流了資助學生的經驗，討論將來合作的可能性。我們都懷著
相同的目的，更好地幫助學生，也希望在這條路上走的越來越
好，越來越遠。

雖然小組能力有限，但是每當看到學生們眼中流露出的對讀書的
渴望，以及接到資助時那份由心底自發產生的喜悅，我們也都格
外的感動，一切的辛苦付出也都那麼的值得。小組那句「以生命
燃亮生命」也真真正正的得以彰顯。

From 16th July to 30th July, 11 of us went to Jianhe County and 
Guiding County in Guizhou Province, where we conducted a 

series of visits and expeditions successfully. By home visiting those 
students, not only did we have a deeper understanding of the 
students’ family and confirm the name list of our subsidized stu-
dents, but we also sent warm greetings to them. Meanwhile, we 
also investigated the situation of Jianhe County, our new subsidiz-
ing region. It provided us a chance to gain a better insight into the 
development of the place.

Within these several days, we went to three villages and visited 47 
students all in total. After considering the family economic condi-
tions of all the students comprehensively, we selected 28 students 
as our newly-subsidized students. During home visits, we built an in-
timate relationship with students which will keep us connected with 
each other in the future. We will continue to motivate them in the 
future. After finalizing the name list of our subsidized students, we 
went back to the three villages and signed contracts with them. 
Afterwards, we played some games with the students. Though it 
was only a short gathering in the morning, we got to know about 
our students and certainly deepened our friendship.In order to 
keep track of the learning progress and family situation of the pre-
viously subsidized students, we went back to Guiding County and 
reassessed 13 of them. Although the students’ families are poor, 
they work very hard in a bid to make their dreams come true. We 
shared our dreams and experience together. 

We also had dinners with the teachers from the two high schools we 
are in cooperation with separately. During the dinners, we asked 
about the students’ academic performance at school. We also 
expressed our gratitude for their long-term cooperation and help.

After the home visits, we paid a visit to ‘Guizhou Mingche Minijian 
Zhuxve Cujinhui’, one of the NGOs in Guizhou Province. We ex-
changed our views on our work, and explored the possibilities for 
further cooperation. With the same purpose of helping students, 
we hope that we could go further on this road.

Although our capability is limited, when we saw the desire for 
schooling in their sparkling eyes, and their happiness when know-
ing they are having their school fees subsidized, we were moved. 
We know that every hard work and every effort we have put into is 
worth it. This is the essence of ‘Life enlightens life’!
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小組幹事 胡冬遠

十四個難眠的夜晚，四十七位學生，無數公里的山路，這個夏天，讓我終生難忘。

第一眼看到劍河縣，你絕對感受不到它的貧窮。劍河縣作為一個旅遊縣，縣裡景色十分美麗，公路很整齊，
房屋也很華麗。然而，當真正來到了鄉鎮，你才會真切的感受到這個地方的落後與貧窮。由於前段時間的暴
雨，很多道路是我們到達的前幾天才開通的，而且經常伴隨著山體滑坡，十分危險。到達鄉鎮後，看到張貼
在路邊的標語，讓我心中一驚：為什麼都2015年了還會張貼這種「計劃生育」、「不要重男輕女」的標語？
難道真的落後到這個程度嗎？然而，當到達每一個學生家裡後，才發覺完全是另一幅景象。家境的破敗，簡
陋的房屋，都沒辦法阻擋住他們的熱情與真誠。我們所到訪的每一個家庭，都幾乎強制性的「邀請」我們留
下來和他們吃飯。這讓我不禁感慨，地方的落後，很大程度上是由信息的閉塞造成的。而這裡的人們，每一
個都那麼的熱情，那麼的好客，那麼的淳樸，他們理應過得好點啊！

之前一直都是和學生們QQ或者電話聯繫，從未零距離的接觸過他們。然而當真正面對面和他們談話時，看
到他們的樂觀，看到他們的堅強，看到他們對讀書的渴望，我們的心都為之感動。與學生交流後，才發覺，
之前所有的努力、所有的心血，那一刻都有了收穫。

給我印象最深的一個學生，她的母親在她兩歲時就離家出走，她的父親常年在外打工，每年只有過年的時候
才會回來。剛開始打電話向她的父親詢問家裡情況時，中考成績還未公佈，父親說她成績不夠上什麼學。等
到成績公佈後，這個學生的成績很好，上高中完全沒有問題，但是父親的態度依然很冷淡，不想讓女孩子上
學。經過我們的強力勸說後，父親的態度終於有所改變。我們到達貴州時，這個學生已經投奔她的父親，一
起在外打暑期工，因此我們並沒有機會見到她本人。在她一個親戚的帶領下，我們來到她家。她一直和她的
大爺住在一起，家裡只有一個電飯鍋和一個電磁爐，是父親為了她自己用電安全一點才買的，除此之外一個
電器也沒有。進到她臥室的那一刻，我的心一顫，整個房間十分陰暗，只有小小的一張床，和一張桌子，桌
子上零散的擺著幾本教材。我小心地把我們帶給她的文具和書本放在桌子上，就輕輕地離開了。真的很難想
象這麼多年，她自己一個人是怎麼熬過來的，她平時的生活到底是什麼樣子。不過很高興，最後我們能夠資
助她三年高中的學費，讓她能夠安心上學，圓了她的讀書夢。

夏團短短這半個月，我親眼目睹這麼多山裡孩子真實的生活狀況，的確改變了我先前很多的看法。以後無論
做什麼事情，我都會記得山裡那群渴望上學卻沒錢讀書的孩子們，記住見到孩子們微笑的那一刻心中的那份
溫存。

Executive Committee Yuan 

The 14 sleepless nights, the 47 students and the rugged mountain roads made this summer the most 
unforgettable one.

At first glance, you will not be conscious of the poverty of Jianhe county. As a tourism county, the 
scenery in the Jianhe is really stunning. However, when we arrived at the villages, we truly experi-
enced the poverty of this place. Because of the storm in the previous month, most of the roads were 
just back to normal and the landslide still happened from time to time. When I saw the slogans along 
the roads in the villages, they were still on the topic of “family planning” and “no discrimination 
on boys and girls”, which are like 50 years ago. But things turned around when we visited those 
students. The families were super nice and hospitable. All of them hosted us in their homes and 
prepared us meals although we declined. I could not help but think that, such a situation is largely 
due to the information blockade, however, people here are so warm-hearted and sincere. They 
deserve a better life undoubtedly!

Before the trip, I have been contacting the students via QQ or through the telephone and have 
never seen them in person. When I am able to talk to them face to face, when I know they choose 
to have a positive attitude in the face of their poverty, I see their strong desire for schooling and I 
am really touched. After chatting with them, i know every hard work and effort we have put into 
has paid off. 

Let me briefly share the story of one of our students which leaves me a deep impression. Her moth-
er left home when she was only 2 and her father has been working outside since then and came 
back only once a year. When I first phoned her father and asked about the family’s situations, the 
father told me that his daughter’s grade is not enough for her to enter high school and it makes no 
sense that she continues to go to school. At that time, the cut-off scores for high schools were not 
announced。 Later on, her grade turned out to be pretty good. But her father remained uncon-
cerned. Since she went to Guangzhou to work together with her father in this summer, we did not 
get to see her in person when we planned to home visit her. With the lead of the one of her relatives, 
we visited her house. She lives with her grandfather’s elder brother. There is only an electric cooker 
and induction cooker, which are bought by her father for electrical safety. And the moment I en-
tered her bedroom, I was shocked. The light was very dim. I just gently put the gifts we prepared for 
her on her desk and left her room. It is really hard to imagine how hard her life has been in the past 
15 years and what her daily life looks like. It is really an honor that we could subsidize her for her high 
school tuition fees and make her dreams come into fruition.

In such a short summer trip, witnessing the real living situations of the students does change a lot 
of my original thoughts. Whatever I will be doing in the future, I will remember those students in the 
mountains who struggle to go to schools, and those touching moments when they smile from their 
hearts.

夏團感想      考察計劃 Expedition Programme
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小組幹事賀洋

夏團對我來說是一個很深刻的體驗，收獲了對農村學
生的了解，收獲了友誼，也收獲了個人的成長。這
裡，簡單地講夏團某一天的故事。

我們出發去家訪一個學生，但是由於準備不足等等，
上路很快消耗了大量體力。而且儘管其他三個人還在
跟著我，但是我其實已經不知道路了。儘管自己也毫
無把握，只能靠判斷認路，但是我當時腦子裡唯一的
念頭就是不能讓其他三個人也跟我一樣身陷荒山。這
時我才發現我對其他人來說有多重要。

很多跟我一樣研究野外生存的人，除了個別是為了以
防萬一淺淺地學一點，很多人都是認為在野外人能夠
跟生命對話。有了野外生存經驗，或者研究過這個話
題的人，對人生、對世界會有更多的思考。我中學時
代曾經相信，人涉險之後，會變得成熟、溫和而堅
定。而對於那些山區的學生來說，我們所謂的體驗就
是他們的生活。當他們每天面對著我們視為挑戰和險
境的大山時，他們又會思索著怎樣的人生呢？

最後我見到那個女孩，她的家離一個哪怕最近的一個
小賣店都有四五個小時的山路。當我們長途跋涉，氣
喘吁吁地到達她的村子時，她已經在很遠的地方等
待。到了她家，首先映入眼簾的，就是她眾多的長跑
獎狀。她將自己的劣勢化為了優勢，終於在生命的淬
火中，煥發出璀璨的光芒。

女探險家向來贏得讚歎，也飽受攻擊，但是她們飽受
矚目，而有人看到一個每週走幾個小時山路的女孩，
至多會歎一聲「真可憐」。高考狀元們、或是城市的
精英們取得成績之後會飽受讚揚，卻很少有人想到一
個山村的兒童可能同樣天資聰穎，寒窗苦讀換來的卻
可能是普通的成績和家裡人的反對。

如果把他們看成可憐的人，是對他們莫大的誤解。相
反，他們面對我們說的苦難，面對命運的堅強、成熟
和平靜，是年輕生命表現出的、值得人敬佩的巨大力
量。

近年來社會間出現不少關於人權的討論，我想在一個
人人平等的世界，農村學生的價值也要得到世界的承
認，並且他們也要獲得跟城市青少年一樣的發展機
會。

Executive Committee Anne 

The summer expedition left me a great impression 
(What a horrible start). I got a deeper understanding of 
the students, of our friendship, and also of myself. Here, 
I want to tell a story about one day’s experience of 
the summer expedition. 

On that day, we went off to home visit a student. Due 
to many factors, we didn’t bring enough water and 
supplies. Soon, we were exhausted. Although the oth-
er three people were still following me, I already got 
lost and was finding my way. The only thought in my 
mind was I couldn’t let the other three companions 
get trapped in the mountain. Not until this moment did 
I find how important I am to the others.

Many people, except those people who wanted to 
deal with emergencies, are going into the wild to know 
more about their lives. With experiences in the wild, 
people will start to think about their lives and the world. 
When I was a middle schooler, I believed adventure 
can help people to be mature, kind and firm. But for 
the students in those mountain villages, our adventure 
is their routine. What kind of life will they think when 
they are faced with these great mountains?

Finally, we reached the girl’s home. She has to walk 
for 4 hours to the nearest convenient store.  Before we 
reached the villages, she has walked for a long time 
in order to welcome and lead us to her home. When 
we got inside, the first thing I saw was a wall with those 
certificates of her winning the 10,000-meter run. She 
turned her disadvantages into advantages, and en-
hanced herself in the challenge of life.

Female adventurers get attention: They earn fame, 
and get attacked. But when people see a girl in the 
villages taking her 4-hour daily trip, they will say no 
more than “How pitiful”. When scholarship winners 
and young elites in the cities got their books published 
for their achievement, a child in the unprivileged area 
with the same talent have to pay more effort, and per-
suade their family, just to get into an ordinary college.

Just viewing them as pitiful kids is as good as insulting 
them. Instead, faced with great misfortune, they are 
strong, mature and rational. This is quite respectful for 
teenagers.
These days there are more or less the talks on human 
rights. I think in a world where everyone is equal, the 
value and merits of village students have to be rec-
ognized. And they deserve equal opportunities as stu-
dents in the city.

夏團感想 
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